
Mt 25,31-46 
Milé sestry a milí bratři, dneska je poslední neděle v církevním roce. Evangelijní oddíl určený pro 
tuto neděli zaměřuje naši pozornost k událostem posledního soudu. Ježíš Kristus zde nejdřív 
vystupuje jako Syn člověka, jako pastýř a také jako král. Syn člověka je postava, které je svěřen soud 
nad všemi národy, poslední soud nad všemi královstvími země.  
Tato vize soudu nad královstvími světa je převzatá od proroka Daniela ze 7. kapitoly. Tento soud je u 
proroka Daniela nástrojem záchrany pro ty, kteří byli na Boží straně, byli Bohu věrní a zároveň 
zažívali pronásledováni a byli hubeni. Soud odnímá moc pronásledovatelům, kteří jsou u Daniela 
vylíčeni jako dravé šelmy. A poslední království, které nebude zničeno, je svěřeno těm, kteří jsou 
označeni jako svatí Nejvyššího.  
Je zajímavé, jak v tom Ježíšovu podobenství ten poslední soud z vize proroka Daniela dostane jinou 
podobu. Ta velkolepá perspektiva příchodu Syna člověka a všech andělů, jeho usednutí na trůn slávy 
a shromáždění všech národů k soudu se nakonec detailně soustředí na popis toho, co je kritériem, 
podle kterého bude tento soud rozhodovat.  
Na soudu půjde o rozdělení těch, kteří jsou v současnosti promíchaní, kteří tvoří jedno velké stádo. 
Ovšem v tomto stádu jsou dva typy zvířat: ovce a kozli. To je stejný motiv jako v jiných 
podobenstvích, která se zabývají posledním soudem. V podobenství o plevelu mezi pšenicí obojí 
roste společně na jednom poli až do chvíle, než začne žeň, při které je plevel oddělen od pšenice. 
Podobně v podobenství o rybářské síti, která zahrne všechno. To, co je dobré i to, co je špatné. A až 
potom dojde k třídění a rozdělení. Něco je přijato a něco vyhozeno. Vytřídění a rozdělení je společný 
motiv pro všechna Matoušova podobenství, která se posledním soudem zabývají.  
V podobenství, které sledujeme dnes, je největší pozornost věnována tomu, proč je někdo přijatý a 
někdo jiný odmítnutý. Velkolepá scéna posledního soudu nad všemi národy tak vyústí do pozornosti 
vůči maličkým, vůči Ježíšovým nepatrným bratřím. Právě podle vztahu k nim se nakonec lidé dělí na 
dvě odlišné kategorie. 
Toto podobenství, stejně jako ty ostatní, není popisem toho, jak přesně to bude na posledním soudu 
vypadat. Ale to, co v něm nápadně vyniká, je důležitost těch, které bychom mohli považovat za 
nedůležité. Je to důležitost lidí potřebných a strádajících. Celkem čtyřikrát se zde znovu a znovu 
zopakuje: „Hladověl jsem… žíznil jsem… byl jsem na cestách… byl jsem nahý… byl jsem nemocen… byl 
jsem ve vězení…“ To jsou různé situace lidské nouze, na kterou lze reagovat v podstatě dvojím 
způsobem. Buď pomoci člověku v nouzi, nebo ho ignorovat. Podobenství nás má motivovat k 
jednání, které se tady stále dokola připomíná: nasycení hladových, napojení žíznivých, ujmutí se 
těch, kdo jsou na cestách, oblečení nahých, navštívení těch, kdo jsou nemocní nebo ve vězení. 
Podobenství nás tak vrací do naší každodennosti, do toho, s čím se můžeme běžně setkávat. Jsou to 
lidé v různé životní nouzi a naše reakce na ně.  
Ježíš se s těmito lidmi ztotožňuje. Říká: „Cokoli jste učinili jednomu z nepatrných bratří, mně jste 
učinili.“ Vlastně je to podobný motiv, který známe z pohádek. Král v přestrojení za chudého žebráka 
prosí o almužnu a tomu, kdo mu ji poskytne, se pak bohatě odmění. Ale toho, kdo jej odmítne, 
potrestá. Možná, že pohádky o královi přestrojeném za žebráka mají svůj původ právě v tomto 
podobenství.  
Ona je to vlastně zároveň závažná výpověď o našem Pánu, který trpí s trpícími tohoto světa. Je 
pozoruhodné, že Ježíš se ztotožňuje právě s těmito lidmi. Máme vědět, službou těmto lidem 
sloužíme Pánu. V podobenství se Ježíš postupně představuje jako Syn člověka, to je ta nebeská 
bytost, které je svěřen soud nad královstvími. Dále jako pastýř, který odděluje ovce od kozlů, pak 
také jako král, který přijímá do svého království a nakonec jako ten nepatrný potřebný. Jako ten 
hladový a žíznivý atd. 
S Ježíšem jako Synem člověka, kterému je svěřen soud nad národy, jako pastýřem, který odděluje 
ovce od kozlů, a jako králem, který dává podíl na svém království, takto se s Ježíšem setkáme při 
posledním soudu. Někdy v budoucnosti, za pozemským horizontem našich životů.  



Ale dnes, v současnosti, v tom, co běžně žijeme, se s ním setkáváme jako s tím nepatrným 
potřebným. Jako s tím hladovým a žíznivým… To je myslím klíčové poselství tohoto podobenství. 
Vrací nás k tomu, co žijeme tady a teď. Vrací nás do naší každodennosti, ve které svými postoji a činy 
rozhodujeme o tom, jestli jsme ovcemi nebo kozli a jestli tedy v posledku budeme přijati do věčného 
života nebo ne. 
Je možné, že kozlové mají dobrou věrouku, možná, že konají mnoho efektních mocných činů, 
možná, že pravidelně chodí na bohoslužby, možná mají slušně vychované děti a to všechno je jistě 
hodnotné a správné. Ale podle tohoto podobenství tím, na čem v posledku záleží a podle čeho se na 
posledním soudu rozhoduje, je to, jak se chovali k těm nepatrným, k těm maličkým, k těm 
potřebným ve svém okolí.  
V tomto podobenství je překvapivý posun od celých národů ke každému jednotlivci. Před Syna 
člověka budou shromážděny všechny národy. A my bychom teď na základě toho shromáždění 
národů mohli čekat, že tyto národy budou souzeny jako celek podle toho, jak se chovaly k národu 
Bohem vyvolenému, k Izraeli. Ale najednou vidíme, že souzeny nejsou národy, nýbrž každý 
jednotlivec a to podle toho, jak se choval k těm posledním ve své blízkosti. To je velmi překvapivá 
změna perspektivy. 
Minulou neděli jsme se zabývali předcházejícím podobenstvím o hřivnách, které zdůrazňovalo, že 
věrné čekání na Ježíše znamená využívat jeho dary, využívat to, co nám bylo svěřeno. Toto 
podobenství upřesňuje, jak máme své dary využívat.  
Matouš své evangelium končí Ježíšovým ujištěním: „Já jsem s vámi po všecky dny až do skonání 
tohoto věku.“ Dnešní podobenství představuje jednu z podob této stálé Ježíšovi přítomnosti. Je nám 
přítomný v těch, kteří jsou v nouzi, kteří potřebují pomoc, v těch maličkých a nepatrných.  
 
Pane, prosíme, abychom se s tebou nemíjeli, abychom tě pro množství našich zájmů a starostí 
nepřehlédli v těch, se kterými se v našem světě ztotožňuješ. Amen. 
 


